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V dopustni{kih ~asih ste lahko
zasledili nasvete glede son~enja, hra-
ne, branja, obla~enja, zabave itd. Mor-
da je najbolj zanimivo razmi{ljanje
Valentine Smej Novak v Oni o tem, ko-
liko nam pomenijo drobni u`itki in
zakaj jih pogosto prezremo, saj imamo
drobne re~i za samoumevne in se nam
ne zdijo vredne veselja. Koliko ste
razmi{ljali na primer o u`itku pri
prvem po`irku piva, o le`anju na pla`i,
o spro{~enem klepetu, o son~nem
zahodu, o sre~i, ki jo do`ivljamo ob
branju?  

Veliko je tak{nih trenutkov v `ivljenju,
zato bi jih morali zadr`ati v sebi in ob
sebi, da kar trajajo in trajajo. Pa se le
redko potrudimo, zato so u`itki
ve~inoma povezani s presti`em, de-
narjem, s ~imer koli materialno te`ko
dosegljivim. Vemo tudi, da ni prepros-
to iskati veselja, ko so ~asi trdi kot
zdaj, ~e se mora{ iz meseca v mesec
prebijati z nekaj sto evri, ~e ne ve{ kaj
bo jutri …

V kratkih pogovorih z na{imi naklju~-
no izbranimi sodelavci smo posku{ali
izvedeti, koliko jim pomenijo dopusti,
kako pre`ivljajo prosti ~as v obdobju,
ko Talum bije boj za pre`ivetje. Vpra-
{ani so se prijazno odzvali in lahko
vidimo, da se zavedajo koristnosti
»odklopa« od vsakdanjega okolja in
da gojijo pozitiven odnos v skrbi za
zdravje in dobro po~utje.  Na  dopustih

lahko tudi spoznavajo mentaliteto ljudi
ob Sredozemlju, ki se soo~ajo z
bistveno ve~jimi problemi zaradi krize
in vodenja dr`ave, pa so njihovi drob-
ni u`itki vseeno onkraj politike, `iv-
ljenjskega standarda in javne klime
sploh.

Iz pogovorov je opaziti, da zaposleni
vedno bolj verjamejo, da Talum
uspe{no kljubuje te`avam, da so
ukrepi postavljeni tako, da se nam
Mura ne more zgoditi. Skratka, skoraj
se `e po~utijo zmagovalce. Glede
odnosa do ~asopisa Aluminij ~lovek
dobi ob~utek, da ve~ini predstavlja
odslikavo zaposlenih in podjetja, da
ustvarja pozitivne potenciale in spod-
buja njihovo uresni~evanje v ljudeh.

Pogovarjali smo se tudi s predsed-
nikom Uprave Taluma mag. Danilom
Toplekom o konkretnih stvareh. Kje
smo, kam gremo? S svojimi besedami
nas je ponovno soo~il s kruto realno-
stjo in tudi dejanskim vplivom dose-
danjih ukrepov, zlasti kr~enja obsega
proizvodnje, ki je marsikoga pre-
senetilo, morda tudi {okiralo. A Toplek
pravi: »V~asih je veljalo, da bolj ko je
zdravilo grenko, bolj je u~inkovito!
Tudi v na{em primeru ni bilo ni~
druga~e.«

Poleg tega je klju~nega pomena, da je
Talumu uspelo, da si je v slovenskem
ban~nem sistemu zagotovil potrebna

finan~na sredstva, saj vodstvo skrbno
pretehta svoje odlo~itve in se ne
spu{~a v nepotrebna tveganja. »Prav
to, zaupanje v ljudi, ki stojijo za dolo-
~enimi odlo~itvami, je temelj vsakega
uspe{nega sodelovanja. Zaupanja ne
more{ le pri~akovati, kaj {ele zahte-
vati! Si pa ga lahko pridobi{ z dolgimi
leti dela in dokazovanja z rezultati,«
nam Toplek razlo`i skrivnost uspeha
pri zagotavljanju likvidnosti.

Upamo, da nam predsednik ne bo
zameril, ~e kljub skrajni previdnosti v
njegovih izjavah in neizogibnem
odpovedovanju za naprej tudi sami
napovemo, da nam se le obeta zmaga.
Podobno torej, kot slutijo delavci.  

Zato kon~ajmo v optimisti~nem tonu,
ki nam ga na srce polaga tudi No-
vakova, ko pravi, da je `ivljenje v
glavnem polno dobrih stvari. @ivimo v
lepi dr`avi in bi morali verjeti, da
`ivimo v najbolj{em vseh svetov. V
glavnem se razumemo. Ni nam tako
hudo. Na koncu gre res za kozarec
vina in sendvi~ek. Za pra`en krompir
in pe~enko, ~e ho~ete. [koljke so za
nekoga drugega. Skledica ri`a in
son~ni zahod za tretjega. Tu se za~ne
veselje do `ivljenja.

Zato je tudi prav, da Talum nadaljuje z
akcijo ZDRAVO TALUM, ki bo tudi
letos drugo soboto v septembru. Se
vidimo!

Zmagovalci 

UVODNIK

IVO ERCEGOVI]
GLAVNI UREDNIK

»V~asih je veljalo, da bolj ko
je zdravilo grenko, bolj je
u~inkovito! Tudi v na{em
primeru ni bilo ni~ druga~e.«
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Marca letos nam je predsednik Uprave
mag. Danilo Toplek ob{irno pojasnil
stanje proizvodnje in poslovanja Talu-
ma v za~etni fazi prilagajanja na krizo
na mednarodnem trgu. Sedaj, ko smo
zakorakali v drugo polovico leta, smo
ponovno zaprosili predsednika za kraj-
{i komentar dogodkov v zadnjem ob-
dobju. Zanimajo nas tudi morebitni
novi ukrepi in prognoza stanja v pri-
hodnosti.

AAllii  {{ee  vveeddnnoo  ddrr`̀ii,,  ddaa  ssoo  bbiillii  nnaa{{ii  uukkrreeppii
pprraavviillnnoo  uurraavvnnaavvaannii??  KKaakkoo  ssee  zzmmaannjj--
{{aannaa  pprrooiizzvvooddnnjjaa  ooddrraa`̀aa  vv  rraazzmmeerrjjuu  ss
pprrooddaajjoo,,  zz  zzaallooggaammii??
Razmere v svetovni ekonomiji, razme-
re v aluminijski industriji, razmere v
panogah, ki so najve~ji porabniki alu-
minija, predvsem pa razmere v samem
Talumu potrjujejo, da smo se odlo~ili
pravilno, predvsem pa – in to je
najbolj pomembno – tudi pravo~asno.
Vsako odla{anje bi bilo za nas pogub-
no, saj si nih~e ne more dalj{i ~as
privo{~iti nepokrivanja proizvodnih
stro{kov. S spremenjenim obsegom in
strukturo proizvodnje in prodaje smo
zmanj{ali vpliv nizke cene aluminija
na tr`i{~u na na{e poslovanje, hkrati
pa aktivirali tiste rezerve, ki smo jih
oblikovali v prej{njih obdobjih.  Zalo-
ge materialov, nedokon~ane proizvod-
nje in proizvodov so se v primerjavi s
polletjem prej{njega leta ob~utno

zni`ale, tako da nam obstoje~o raven
uspeva financirati brez ve~jih proble-
mov..
Marsikdo v Talumu je bil ob inten-
zivnem in hitrem kr~enju obsega
proizvodnje presene~en, verjetno pa bi
se na{el {e kak{en druga~en opis ta-
kratnih ob~utij in reakcij. V~asih je
veljalo, da bolj ko je zdravilo grenko,
bolj je u~inkovito! Tudi v na{em
primeru ni bilo ni~ druga~e.

NNaajjbboolljj  kkoonnkkrreettnnoo  sslliikkoo  ddooggaajjaannjjaa  nnaamm
vveerrjjeettnnoo  kkaa`̀eejjoo  ppoolllleettnnii  rreezzuullttaattii  ppoosslloo--
vvaannjjaa..  VVaa{{  kkoommeennttaarr??
Polletni rezultati poslovanja izkazujejo
pozitiven rezultat poslovanja. Res je
minimalen, vendar {e vedno pozitiven,
kar je ob skoraj 50 odstotkov manj{ih
prihodkih v primerjavi z enakim ob-
dobjem lanskega leta svojevrsten do-
se`ek. Predvsem je pomembna likvid-
nost, ki je {e vedno na ve~ kot zavid-
ljivi ravni.

AAllii  jjee  ttoo  zzaa  lleettooss  zzaaddnnjjee  ppoosslloovvaannjjee  ss
ppoozziittiivvnniimm  iizziiddoomm??
Spremembe na na{ih nabavnih in pro-
dajnih tr`i{~ih so zelo intenzivne, prav
tako pa je zelo intenziven njihov vpliv
na rezultate na{ega poslovanja. Sproti
jih spremljamo in sproti ocenjujemo,
kdaj in kako bodo vplivale na nas.
Enozna~ne napovedi si ne upa podati
nih~e in v tem nismo nikakr{na izjema.
Mo`no je vse!

CCeennaa  aalluummiinniijjaa  ssee  jjee  vveennddaarrllee  nneekkoolliikkoo
ddvviiggnniillaa..  AAllii  llaahhkkoo  rraazzlloo`̀iittee  vvzzrrookkee  zzaa
ttoo  sspprreemmeemmbboo??  

Cena aluminija – podobno velja tudi
za vrsto drugih surovin – `e dolgo ni
ve~ izklju~no rezultanta fizi~nega ob-
sega proizvodnje, porabe in zalog,
temve~ na njeno cikli~no gibanje vpli-
vajo predvsem {pekulacije na borzi.
Vlagatelji po polomu finan~nih trgov
in polomu ve~ine finan~nih instru-
mentov, s katerimi se je na teh trgih
bolj ali manj nekontrolirano trgovalo,
i{~ejo druge, varnej{e nalo`be. Obseg
trgovanja na teh borzah je seveda
nekajkrat ve~ji od samega fizi~nega
prometa z dolo~eno surovino in udele-
`enci na tem trgu s svojo aktivnostjo
in predvsem s svojimi pri~akovanji
kreirajo neko raven cene.

LLjjuuddjjee  ssmmoo  ttaakkoojj  pprriipprraavvlljjeennii  uuggiibbaattii  oo
bboolljj{{iihh  ~~aassiihh..  KKaakkoo  ddoollggoo  bboo  ttoo  ttrraajjaalloo
iinn  kkaakk{{eenn  vvpplliivv  bboo  iimmeelloo  nnaa  ppoosslloovvaannjjee
TTaalluummaa??

Ni neomejenega 
jamstva za obstoj
nobenega podjetja

POGOVOR S PREDSEDNIKOM UPRAVE

UREDNI[TVO ALUMINIJA
FOTO: SRDAN MOHORI^

Mag. Danilo Toplek

»Sem enakega mnenja 
kot mnogi tr`ni analitiki, ki
sedanji dvig cene aluminija
ocenjujejo kot kratkotrajen,
predvsem pa za samo 
aluminijsko industrijo izrazito
{kodljiv.«

»Uprava Taluma se je
odlo~ila, da bomo obdobje
skraj{anega delovnega ~asa
podalj{ali za naslednjih {est
mesecev, vendar bomo v 
prihodnjih tednih in mesecih
za posamezna okolja sprejeli
tudi popravek tega ukrepa in
ponovno pre{li na 40-urni
delavnik.«
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Sem enakega mnenja kot mnogi tr`ni
analitiki, ki sedanji dvig cene alumini-
ja ocenjujejo kot kratkotrajen, pred-
vsem pa za samo aluminijsko industri-
jo izrazito {kodljiv. Tisti proizvajalci, ki
imajo ni`je proizvodne stro{ke, so
za~eli aktivnosti za ponoven zagon
za~asno izklju~enih proizvodnih kapa-
citet, kar bo v kratkem ~asu pove~alo
ponudbo aluminija in povzro~ilo do-
daten pritisk na zni`anje cene. Upam,
da ne bomo kon~ali na {e ni`ji ravni,
kot je bila v prvem polletju leto{njega
leta.
V  Talumu vsekakor ne bomo naredili
napake, ki bi izni~ila vse rezultate na{e
pravilne in odlo~ne odlo~itve iz de-
cembra lanskega leta. Treba je ohrani-
ti trezno glavo in ne podlegati splo{ni
evforiji. Zanjo {e lep ~as ne bo pravih
razlogov! 
Leto 2010 bo vsekakor {e leto, ko na
trgu aluminija {e ne bo tak{nih spre-
memb, da bi lahko z dovolj veliko go-
tovostjo trdili, da je kriza mimo. In to
je tisto, kar bo tudi v prihodnjem letu
odlo~ilno vplivalo na obseg na{e
proizvodnje in na uspe{nost poslo-
vanja.

ZZaaddnnjjii~~  ssttee  iizzjjaavviillii,,  ddaa  jjee  zzaaggoottaavvlljjaannjjee
lliikkvviiddnnoossttii  nnaajjttee`̀jjaa  nnaallooggaa..  PPoosseeggee
ddrr`̀aavvee  pprrii  rree{{eevvaannjjuu  ffiinnaann~~nniihh  iinnssttiittuu--
cciijj  ssttee  oocceenniillii  kkoott  nnuujjeenn  iinn  ddoobbeerr  iizzhhoodd,,
ssaajj  bbrreezz  ddeelluujjoo~~eeggaa  bbaann~~nneeggaa  ssiisstteemmaa
nnee  ddeelluujjee  nnii~~..  IIzzjjaavviillii  ssttee  ttuuddii,,  ddaa  nnaass
bbaannkkee  ppoozznnaajjoo  iinn  nnaamm  zzaauuppaajjoo,,  vveeddoo,,
ddaa  ddeennaarr  ppoottrreebbuujjeemmoo  zzaa  ppoosslloovvaannjjee  iinn
nnee  zzaa  kkaakk{{nnee  nneennaavvaaddnnee  mmaanneevvrree..  AAllii

nnaamm  {{ee  vveeddnnoo  zzaauuppaajjoo  zz  oozziirroomm  nnaa
aaffeerree,,  kkii  ssee  ppoojjaavvlljjaajjoo  ddrruuggoodd??
Sam sicer ne vidim nekih posebnih
afer v slovenskem ban~nem sistemu,
{e posebej ne tak{nih, ki bi lahko
imele kakr{en koli vpliv na na{ polo-
`aj. Tisti, ki nenehno kritizirajo banke,
~e{ da ne kreditirajo gospodarstva v
zadostni meri, pri tem pozabljajo, da v
isti sapi od teh bank zahtevajo tudi
maksimalno varnost njihovega poslo-
vanja in pozitivne rezultate. Gre za
zahteve, ki jih v ~asih velike negoto-
vosti ni mogo~e hkrati izpolniti. 
Sami pri zagotavljanju za poslovanje
potrebnih finan~nih sredstev nimamo
te`av, saj smo poznani kot ekipa, ki
skrbno pretehta svoje odlo~itve in se
ne spu{~a v nepotrebna tveganja. In
prav to, zaupanje v ljudi, ki stojijo za
dolo~enimi odlo~itvami, je temelj
vsakega uspe{nega sodelovanja. Zau-
panja ne more{ le pri~akovati, kaj {ele
zahtevati! Si pa ga lahko pridobi{ z
dolgimi leti dela in dokazovanja z
rezultati!

AAvvgguusstt  ssee  kkoonn~~uujjee  iinn  zzaanniimmaa  nnaass,,  aallii
bboommoo  ppoo  iizztteekkuu  uukkrreeppaa  oo  kkrraajj{{eemm
ddeelloovvnneemm  ~~aassuu  uuvveelljjaavvlljjaallii  nnoovvii  ZZaakkoonn
oo  ddeellnneemm  ppoovvrraa~~iilluu  nnaaddoommeessttiillaa  zzaa
ppllaa~~ee,,  kkii  bboo  oommooggoo~~aall  zzaa~~aassnnoo  ~~aakkaa--
nnjjee  nnaa  ddeelloo..
V Sloveniji se je dokaj pozno za~ela
uveljavljati mo`nost za~asnega ~aka-
nja na delo, ki jo `e vrsto let uporablja-
jo v {tevilnih dr`avah v Evropi in sve-
tu. Gre za ukrep, ki na dokaj u~inkovit
na~in pomaga prilagoditi obseg in
stro{ke dela spremenjenemu obsegu

proizvodnje in prodaje, s tem da tudi
dr`ava prevzame dolo~en del finan-
ciranja za~asno ~akajo~ih na delo.
Uprava Taluma se je odlo~ila, da bo-
mo obdobje skraj{anega delovnega
~asa podalj{ali za naslednjih {est me-
secev, vendar bomo v prihodnjih ted-
nih in mesecih za posamezna okolja
sprejeli tudi popravek tega ukrepa in
ponovno pre{li na 40-urni delavnik.
To bo mogo~e seveda le tam, kjer bo
mogo~e dose~i ve~ji obseg naro~il, ki
bo zahteval pove~an obseg proizvod-
nje, pa tudi le za obdobje, ko bodo
naro~ila na dovolj visoki ravni.
Za~asno ~akanje na delo ostaja ukrep,
ki ga skrbno prou~ujemo in se nanj
pripravljamo, uvedli pa ga bomo le, ~e
se bo situacija v naslednjih mesecih
{e dodatno poslab{ala.

KKaajj  jjee  {{ee  mmoo`̀nnoo  aallii  nnuujjnnoo  nnaarreeddiittii,,  ddaa
nnaass  nnee  bbii  ddoo~~aakkaallaa  uussooddaa  MMuurree  aallii  kkaajj
ppooddoobbnneeggaa??
Ne `elim ocenjevati situacije v Muri,
iskati vzroke zanjo in modrovati o
mo`nih na~inih re{itve tega podjetja.
Treba pa se je zavedati dejstva, da v
dana{njem poslovnem svetu ni neo-
mejenega jamstva za obstoj nobenega
podjetja. Danes smo pri~a temu, da v
svetu in pri nas propadajo podjetja, ki
so v svojih panogah spadala med vo-
dilna in ki so bila dobro organizirana. 
Tega se moramo zavedati tudi pri nas,
saj je {e vse preve~ takih, ki so
prepri~ani, da se nam (jim) ne more
zgoditi prav ni~! Tak{no razmi{ljanje
seveda vodi k temu primernemu
obna{anju in delu!  

NNeehhvvaallee`̀nnoo  vvpprraa{{aannjjee::  kkaakkoo  ddoollggoo  bboo
{{ee  ttrraajjaallaa  kkrriizzaa??  PPoovveeddaallii  ssttee  `̀ee,,  ddaa
iizzbboolljj{{aannjjaa  rraazzmmeerr  nnaa  ssvveettoovvnniihh  ttrrggiihh
nnee  bboo  pprreedd  ddrruuggoo  ppoolloovviiccoo  lleettaa  22001100..
PPoovveeddaallii  ssttee  ttuuddii,,  ddaa  jjee  ookkrreevvaannjjee
ooddvviissnnoo  oodd  tteeggaa,,  kkoolliikkoo  aalluummiinniijjaa  iinn
kkoolliikkoo  ddrruuggiihh  ddoobbrriinn  bboo  ddoosseegglljjiivviihh
ttuuddii  ttiisstteemmuu  ddeelluu  ~~lloovvee{{ttvvaa,,  kkii  jjiihh  {{ee
vv~~eerraajj  iinn  ddaanneess  sspplloohh  nniissoo  mmooggllii
ddoobbiittii..  
Osebno sem prepri~an, da bo kriza
trajala {e dolgo, ne glede na ob~asne
novice iz posameznih dr`av o prvih
znakih izbolj{anja gospodarske situa-
cije. Tako imenovani zahodni svet
trenutno s svojo {e vedno zavidljivo
gospodarsko rastjo in z njim poveza-
nim povpra{evanjem in porabo re{ujeta
predvsem Kitajska in Indija. Brez njiju
bi bila situacija v Evropi in ZDA {e
mnogo te`ja.
Kitajska je na podro~ju proizvodnje
aluminija za~ela odkupovati velike
koli~ine kovine ter na ta na~in pomaga
proizvajalcem, hkrati pa si ustvarja
rezerve, ki so vsekakor bolj varne kot
npr. nalo`be v ameri{ke vrednostne
papirje. 

AAllii  bbii  `̀eelleellii  {{ee  kkaajj  ssppoorroo~~iittii  zzaappoossllee--
nniimm  TTaalluummaa??
Upam, da je gornje sporo~ilo dovolj
jasno! Ni nujno, da je komur koli v{e~,
saj tudi meni samemu ni, vendar je
odraz realnosti! Pred njo si nima
smisla zatiskati o~i. Bolje se je z njo
soo~iti in iskati poti, kako pre`iveti.x

Foto: Ale{ @iberna
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Poletje se po~asi kon~uje in nekaj na-
klju~no izbranih zaposlenih v obratih
smo spra{evali o njihovem delu, do-
pustih in pri~akovanjih za prihodnost
Taluma. Poglejmo, kaj pravijo.

SS  pprriijjaatteelljjii  vv  PPoorrttoorroo`̀uu

ZZddrraavvkkoo  SSookk:: Delam v DE Ulitki od
leta 2007. V tem ~asu sem spremljal
razvoj tehnologije in dela. Po poklicu
sem mesar in sem nazadnje delal pri
@eraku. Prehod v industrijsko proiz-
vodnjo mi ni delal te`av. Moje podro~-
je dela je izdelava jeder in finalizacija.
Modernizacija opreme je omogo~ila
manj izmeta in manj zastojev. Tempo
je kar zahteven, ker se moramo prila-
gajati stroju. Vsi se trudimo, da so iz-
delki kakovostni. @ivim v Forminu in o

letnem dopustu lahko re~em, da mi
veliko pomeni. Zaradi recesije se ljud-
je te`je odlo~ajo, ne upajo si privo{~iti
ve~jih stro{kov. Vendar menim, da
gre, ~e se pravo~asno prilagodi{ in
sproti privar~uje{. Z `eno sva bila na
morju v Portoro`u. Dru`ili smo se s
prijatelji, bilo je prijetno in koristno.
Normalno moramo `iveti tudi s krizo,
ki o~itno ne bo tako hitro mimo. Ver-
jamem, da se bomo izvlekli, saj Evro-
pa mora obstati in mi z njo.

VV  HHaalloozzaahh

MMiirraann  HHaallaaddeeaa::    V Talum sem pri{el
leta 1985 in ves ~as delam pri
vzdr`evanju. Trenutno sem brusilec v
novi orodjarni DE Rondelice. Re~i mo-
ram, da imamo dobre mo`nosti za de-

lo in sodobno opremo. Letni dopust
nam v dru`ini dosti pomeni. To je ~as,
ko se ~lovek sprosti in pozabi na ob-
veznosti. Delavec si te`ko privo{~i do-
pust, ker so pla~e majhne, zato je treba
prej planirati in se ~emu tudi odpove-
dati. [e sre~a, da imamo v Talumu
reden regres. Letos smo planirali
dopust v Omi{lju na Krku, pa smo
zaradi bolezni v dru`ini morali ostati
doma. Z `eno sva iz bloka na Ptuju {la
na vikend v Halozah. Tam imamo hi{i-
co in hlev~ek, ve~ino smo naredili sa-
mi. Imamo vrt in sadovnjak, vinograda
pa ne, vendar je v Halozah ve~no delo.
Misliti moramo na prihodnost, zato se
mora{ potruditi, da slu`bo ohrani{. ^e
propade Talum, drugje ne dobi{ dela,
~e si {e tako dober.

NNaa  sslloovveennsskkii  oobbaallii

IIvvaann  SSttrreellee:: Za~el sem v stari elektro-
lizi A leta 1983 kot elektrolizer. Potem
sem pri{el v DE Vzdr`evanje in delam
na stroju CNC (avtogeno rezanje). Za
to delo sem se dodatno izobra`eval in
mi kar gre. Z `eno `iviva v lastni hi{i,
h~erka je `e {la po svoje. Ko sva hi{o
{e gradila, si nisva privo{~ila dopus-
tov, ker `ena ni v slu`bi. Na dopust
hodiva v glavnem na morje zaradi se-
be, zdravja, vsaka sprememba je ko-
ristna. Letos bova {la na slovensko
obalo na malo kraj{i dopust. Pla~e so
manj{e in se pri nas to kar pozna,
~eprav znava `iveti zelo skromno. Za
naprej sem optimist, saj ni mogo~e,
da se Talum ustavi kot Mura. Imamo
pravo vodstvo. 

Talum ima mo~, 
ki jo ~utimo kot varnost za delo

POGOVOR Z ZAPOSLENIMI

IVO ERCEGOVI]
FOTO: IVO ERCEGOVI]

Miran HaladeaZdravko Sok
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SSlloovveennsskkaa  vvaass  nnaa  PPaa{{mmaannuu

DDaarriinnkkaa  KKoorroo{{eecc:: Od 1985 delam v
Revitalu pri delih organiziranja in ~i{-
~enja. Imam srednjo izobrazbo meta-
lur{ke smeri, kot `enska pa v proiz-
vodnji nisem dobila prave zaposlitve.
Sedaj je prepozno, navajena sem na to
delo, ~eprav smo v posameznih ob-
dobjih preve~ obremenjeni in delamo
tudi na terenu. Z mo`em in h~erjo
`ivimo v svoji hi{i. Vsi se veselimo
dopusta in nam v ta namen najbolj
pomaga regres, pa {e kaj privar~uje-
mo. Saj se na dopustu ne more{ tresti
za vsak kovanec, potem sem raj{i do-
ma. Zadnja {tiri leta hodimo na otok
Pa{man na Hrva{kem v vasico Mrlja-
ne. Tam se vsako leto sre~ujemo z
ljudmi iz cele Slovenije, hitro postane-
mo kolegi in je super. V ~asu dopus-
tov je to prava slovenska vas. Verja-
mem, da Talum ne bo propadel, ~e bi,
bi `e do sedaj.

DDoommaa  vv  ppllaassttii~~nneemm  bbaazzeennuu

FFrraanncc  IIrrggll::    V Talumu delam od leta
1987. Najprej sem bil v stari elektrolizi
B, v DE Ulitki pa sem pri{el, ko je na-
stala. Ulivali smo na starih pe~eh v ze-
lo te`kih razmerah. Neposredno smo
bili izpostavljeni ognju in vro~ini. Da-
nes se je to spremenilo na bolje. @e
kar nekaj ~asa delam pri pripravi
taline. Delo je bolj{e, sprejemam teko-
~i aluminij iz elektrolize, dostavljam ga
do livnih pe~i in jemljem vzorce. Le-
to{nji dopust smo pre`iveli doma. @i-
vim v Destrniku s {est~lansko dru`ino.
Imam {tiri sinove, ki {e rastejo in se
{olajo. Na dopust nismo {li nikamor iz
ve~ razlogov. Starej{a otroka sta imela

delovno prakso, poleg tega smo doma
vgradili nov petmetrski plasti~ni ba-
zen, pa tudi kriza je naredila svoje.
Glede krize menim, da se mora nekaj
premakniti. Strah nas je, ko gledamo,
kaj se dogaja z Muro. Vendar je na{a
proizvodnja bolj perspektivna kot
{ivanje oblek.

NNeerreezziinnee

MMiillaann  PPoottoo~~nniikk:: Zaposlil sem se leta
2001 pri vzdr`evanju v DE Rondelice
in delam kot orodjar oblikovalec. Z
dru`ino smo bili letos na dopustu v
Nerezinah in smo zelo zadovoljni. Od
doma je treba iti, po mo`nosti vsako
leto v drug kraj. Mi se ve~inoma odlo-
~amo za morje, pa tudi v hribe gremo.
Denarja za dopust nima{, ~e si ga ne
vzame{. Na dopustu tudi ni treba pre-
tiravati z nepotrebnimi stro{ki. Ugo-
tavljam, da so bile Nerezine letos dra`-
je kot doslej. Druga~e `ivimo v svoji
hi{i, imamo vrt in manj{i vinograd,
torej proletarsko. Talum mi veliko po-
meni. Spremljam, kaj se dogaja, in se
mi zdi, da krizo dobro obvladujemo.
Aluminij preberem redno in vse.

PPrrii  ggrraaddnnjjii  hhii{{ee

PPrriimmoo`̀  SSttoo~~kkoo:: Sem med najmlaj{imi
delavci v DE Ulitki in se ne morem pri-
merjati z drugimi, ker delam {ele od
septembra lani. Prej sem bil taksist, pa
ni {lo, ni bilo mogo~e `iveti. Delam na
livnih pe~eh, nobeno delo mi ni te`ko,
vendar moram povedati, da smo glede
na te`avnost dela zelo slabo pla~ani.
To bi se moralo popraviti, kriza gor ali
dol, saj jo eni ~utimo bolj kot drugi.
Na dopust nisem {el, ker skupaj s

Primo` Sto~koIvan Strele

Franc Irgl

Darinka Koro{ec

Milan Poto~nik
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star{i pravkar gradimo hi{o in je treba
pomagati. Nimam svoje dru`ine in
upam, da ko bo hi{ica, bo `enica tudi.
Ne vem, kako bi {lo brez Taluma, zato
upam na najbolj{e.

VV  AAnnkkaarraannuu  jjee  ssuuppeerr

MMiirraann  GGaajjsseerr:: Za~el sem leta 1988 v
rde~em delu proizvodnje glinice, leta
1991 pa sem pri{el v elektrolizo C.
Tukaj sem se ustalil. Na dopustu sem
bil `e drugo leto zapored v Ankaranu.
Tam je super, pa {e tako blizu. @ivimo
v lastni hi{i z `eno in dvema otrokoma,

imamo le manj{i vrt in `ivimo od pla~.
Dopust nam veliko pomeni, zato ga
planiramo pravo~asno in zanj upora-
bimo regres, ki ga v Talumu vedno
pravo~asno dobimo. Zadnje ~ase malo
bolj gledamo na cene in na nepotreb-
ne stro{ke. @ena dela v Boxmarku, in
{ele ko sli{i{ te zgodbe, vidi{ kak{no
spo{tovanje med zaposlenimi vlada
tukaj. Kriza nas je vse dodobra poti-
pala in se po~asi navajamo nanjo. Bolj
se zanimamo za stanje podjetja,
spremljamo cene aluminija na portalu
in opa`am tudi, da se pove~uje soli-
darnost med delavci. V za~etku nas je

bilo zelo strah, sedaj o krizi `e
duhovi~imo, kro`ijo razli~ne {ale.
Upam, da je tako tudi v drugih obratih,
saj nas vodijo na{i ljudje, zato ima Ta-
lum mo~, ki jo ~utimo kot varnost za
delo.

RRiibbaarrjjeennjjee  nnaa  jjeezzeerruu  LLiibbmmaann  

ZZddrraavvkkoo  KKaaiisseerrssbbeerrggeerr:: Tukaj sem od
leta 1980. Za~el sem v stari livarni,
sedaj delam v DE Gnetne zlitine. Z
dru`ino `ivimo v svoji hi{i v Stogovcih
pri Ptujski Gori. Pred kratkim je `ena
dobila odpoved pri Boxmarku. Ostala

sta samo moja pla~a in vrt ob hi{i.
Zato je leto{nji dopust bolj skromen,
ribarjenje. Prej smo bili vsako leto na
dopustu ve~inoma na morju, ko pa se
mi je utopil kolega, se mi je to uprlo.
Mene bolj vle~e ribi{tvo, na kar sem
navadil celo dru`ino. Najbolje smo se
po~utili v Avstriji na jezeru Libman.
Zdi se mi, da krizo kar obvladujemo.
Samo upam, da se s Talumom ne bo
zgodilo kaj huj{ega. Vodenje tovarne
je jamstvo, da se ne bo.x

Uprava in sindikat Taluma organizira-
ta udele`bo na 7. kolesarskem mara-
tonu Poli, ki bo v soboto, 5. septembra
2009, v Mo{kanjcih. Prijave bomo
zbirali do nedelje, 30. avgusta 2009.
Prijavijo se lahko zaposleni v Talumu
in njegovih h~erinskih podjetjih, nji-
hovi najo`ji dru`inski ~lani (partner,
otroci) ter upokojenci omenjenih
dru`b. Zbrali se bomo na prireditve-
nem prostoru v Mo{kanjcih, kjer bodo
prijavljeni prejeli majice, ki jih bomo
delili med 8. in 10. uro. Ob prevzemu
bomo preverjali identiteto, zato imejte
s seboj osebno ali tovarni{ko izkazni-

co. Udele`ba je za`elena v Talumovih
dresih. Start maxi maratona (62 km) je
ob 11.00, start mini maratona (30 km)
ob 11.30, start poli snack maratona 
(4 km) pa ob 12.00. Po maratonu bo
organiziran dru`abni program. Vse
druge informacije dobite pri Slavku
Krajncu. 

Spo{tujmo, ob~udujmo in ljubimo in
vse nam bo la`je, zato si vzemimo ~as
za prijaznost, sanje in ljubezen ...x

Miran Gajser Zdravko Kaisersberger

Maraton 
Poli

Talumov dan 
za zdravje

SLAVKO KRAJNC
FOTO: ARHIV

Z lanskega kolesarjenja

Obve{~amo vas, da bo leto{nji Talumov dan za zdravje v soboto, 12. septembra
2009. Dobimo se kot obi~ajno na kopali{~u Kidri~evo.x
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Talum je bil v vsej svoji zgodovini vpet
v globalne ekonomske tokove, kar mu
je ob stalnem razvoju tudi omogo~ilo
pre`ivetje. V ~asu globalne ekonom-
ske krize pa to vpetost v globalne to-
kove seveda mo~no ~uti.
Avtomobilska industrija, gradbeni{t-
vo, transport so v ~asu globalne rece-
sije najbolj prizadete panoge in prav te
panoge posredno in neposredno upo-

rabljajo na{ aluminij. Pridobivanje
primarnega aluminija je dejavnost, ki
ima kar nekaj tehnolo{kih omejitev in
proizvodnje ni mo`no dnevno ali te-
densko regulirati. Vsak mo~nej{i po-
seg v proizvodnjo zahteva ve~ mese-
cev ali celo ve~ let za vzpostavitev
prvotnega stanja.
V Talumu smo odreagirali karseda hit-
ro in zmanj{ali proizvodnjo elektrolize
za pribli`no 60 odstotkov. To smo do-
segli tako, da smo trajno izklopili 93
elektroliznih celic od skupno 160, ko-
likor jih imamo v elektrolizi C. Zni`ali
smo tudi obratovalni tok, in to s 190 kA
na 185 kA. Izklopili smo seveda tiste
elektrolizne celice, ki bi jih v nasled-
njih dveh letih morali generalno ob-
noviti.
KKaajj  ssee  ddooggaajjaa  vv  pprreeoossttaalleemm  ssvveettuu  ss  pprrii--
mmaarrnnoo  pprrooiizzvvooddnnjjoo??
Kot sem `e omenil, je elektrolize te`ko
regulirati v kratkoro~nih obdobjih.
Prav zaradi tega in stro{kov ponovne-
ga zagona {e vedno obratuje ve~ elek-
troliz, kot je povpra{evanja po alu-
miniju, posledica tega pa je rekordno
uradno pove~anje zalog na LME – `e
blizu 5 milijonov ton.
Na letni primerjalni ravni se je primar-
na proizvodnja zni`ala za pribli`no 16
odstotkov ali 5,8 milijona ton. Proiz-
vodnja se je po kontinentih gibala zelo
razli~no. [e najve~ji vpliv na trenutno
dogajanje ima Kitajska, ki je najprej
marca zni`ala proizvodnjo za 3,9 mili-
jona ton in ponovno pove~ala proiz-
vodnjo, ki je trenutno za 1,7 milijona
ton ni`ja od najvi{je dose`ene letne
proizvodnje 14,3 milijona ton iz leta
2008. To dogajanje nima ~iste eko-

nomske podlage na povpra{evanju,
ampak je rezultat raznih dr`avnih po-
mo~i za ohranjanje zaposlenosti in
pre`ivetje lokalnih industrijskih pa-
nog. Seveda bo to kopi~enje zalog do-
datno vplivalo na gibanje cene na LME
in povpra{evanje po svetu.  
V Zahodni Evropi se je proizvodnja
aluminija na medletni ravni zni`ala za
21,5 odstotka, kar je skoraj enako kot
v ZDA (20,7 odstotka). V Latinski
Ameriki je bilo zni`anje 5,9-odstotno,
v Avstraliji pa 3,7-odstotno. Prav
nasprotno se dogaja v Aziji, kjer je
medletno pove~anje proizvodnje zna-
{alo 11,4 odstotka. Na tem obmo~ju
so bile v zadnjem ~asu zagnane nove
kapacitete (Oman 360 kt/leto,
Kazahstan 125 kt/leto, Indija 365
kt/leto). V tej regiji sta tik pred zago-
nom {e elektrolizi v Katarju (580 kt/le-
to) in v Zdru`enih arabskih emiratih
(700kt/leto).
Ve~ina analitikov ne napoveduje bist-
venega pove~anja povpra{evanja po
aluminiju pred letom 2011. Tako je
velik izziv v Talumu zagotoviti obseg
poslovanja v okvirjih, ki bi omogo~ali
ponovno pove~evanje proizvodnje leta
2011.
V elektrolizi {e naprej obnavljamo
elektrolizne celice v obsegu in dinami-
ki pribli`no dve elektrolizni celici na
mesec.
Menim, da je to najve~ja kriza, ki jo
Talum do`ivlja v svoji zgodovini. Ne
glede na resnost situacije, v kateri
smo, pa to ni ~as za obup in apati~-
nost, kajti svet bo {e vedno uporabljal
aluminij in potruditi se moramo, da
bomo ostali del tega sveta.x

Elektroliza bije boj
za pre`ivetje

ELEKTROLIZA

DR. ZLATKO ^U[
FOTO: SRDAN MOHORI^

Dr. Zlatko ^u{

Elektroliza C

»V Zahodni Evropi se je
proizvodnja aluminija na
medletni ravni zni`ala za
21,5 odstotka, kar je skoraj
enako kot v ZDA
(20,7 odstotka).«
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Predstavljamo vam Stanka Medika, ki
trenutno opravlja dela direktorja h~e-
rinskega podjetja Revital.

Pogovarjali smo se s Stankom Medikom

INTERVJU

Od 
u~itelja
fizike do
direktorja
podjetja

LILIJANA DITRIH
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Prosim te, da za za~etek predstavi{
svojo delovno pot.

Najprej sem delal kot u~itelj fizike v
Metliki. Ker me je vedno vleklo v pod-
jetja, takrat se je reklo v zdru`eno delo,
sem 7. marca 1977 pri{el v takratni
TGA kot vodja Izobra`evalnega centra
(IC). V tistem ~asu je TGA ogromno
{tipendiral, saj smo imeli okoli 400
{tipendistov, vse od poklicnih {ol do
fakultet. Nekateri {tipendisti na sred-
njih {olah in pozneje na fakultetah so
danes Talumovi delavci na klju~nih
pozicijah. Naj omenim samo nekatere
med njimi: Teo De~man, Zlatko ^u{,
Daniel La~en, Darja Havlas Kozoderc,
Brigita A~imovi}, Miran Purg, Marjan
Kro{l ... Zadovoljen sem, da sem pri
izbiri sodeloval, saj smo izbrali prave
ljudi. Za tovarno je bil zelo pomemben
tudi {tudij ob delu, ki je bil zelo
raz{irjen. Veliko je bilo predvsem
internega izobra`evanja, od te~ajev za
elektrolizerje, vili~ariste in glini~arje
do poklicnih (PKV) in internih kvali-
fikacij. Sodelavci so izobra`evanje je-
mali zelo resno, saj je bilo vse tako or-
ganizirano kot prava {ola. [e danes se
marsikateri po{ali, da je obiskoval
»brezovo fakulteto« (prostori izobra-
`evalnega centra so bili v gozdi~ku), ki
pa je mnogim dala znanje za kakovost-
no opravljanje dela. V TGA oz. Talumu
smo se vedno zavedali pomena zna-
nja, zato smo tudi uspe{no sodelovali
npr. s srednje{olskim centrom Ptuj,
kjer smo veliko prispevali k temu, da
sta za`ivela programa metalur{kega
tehnika in livarja, pa tudi Fakulteti za
naravoslovje in tehnologijo smo po-
magali, da ji je uspelo obdr`ati pro-
gram metalurgije, saj smo razpisali
{tipendije, da so lahko organizirali

{tudij. V tisti skupini sta bila tudi
Zvone Banko in Marjan Kro{l in na{i
{tipendisti so bili med najbolj{imi
{tudenti.

Kaj je vplivalo na to, da si se leta
1991 odlo~il podati na pota podjet-
ni{tva?

V devetdesetih letih se je Talum za~el
reorganizirati. Nastal je podjetni{ki
inkubator Alin, v okviru katerega  so
iskali ideje, kako organizirati nekatere
med obstoje~imi dejavnostmi oz.
poiskati nove. Uprava je podpirala
idejo o ustanovitvi invalidskih pod-
jetij, v katerih bi zaposlili sodelavce, ki
niso bili ve~ sposobni delati v
proizvodnji. Tako je nastala tudi ideja
o podjetju Revital. Ker je bilo delo v IC
ute~eno kot na teko~em traku in je bila
ideja o invalidskem podjetju zanimiva,
sem se odlo~il, da se preizkusim v
podjetni{tvu. V {tirinajstih dneh sem
pripravil program, poslovni na~rt, ki
ga je uprava sprejela. Ideja je bila, da
bi ob obstoje~ih delih vzgajali {e ro`e
in vrtnine, saj so ro`e vseskozi pri-
sotne v na{em `ivljenju, naj gre za
praznike, kot je 8. marec, 1. november,
bo`i~, rojstni dnevi ..., ali druge
prilo`nosti. Po svoje smo imeli tudi
nekaj sre~e, da smo se usmerili bolj
na ro`e kot na vrtnine, saj s {iritvijo
EU ne bi bili sposobni konkurirati na
podro~ju vrtnin nekaterim obstoje~im
~lanicam, npr. Gr~iji, [paniji, Italiji, ki
so imele ogromno dr`avne pomo~i, ali
novim ~lanicam, npr. Mad`arski, kjer
je zelenjava izjemno poceni.

Revital vodi{ `e vse od za~etka, to-
rej polnih 18 let. Kako so se spre-

minjali dejavnost, obseg dela,
razvoj?

Na za~etku nas je bilo 85, velika ve~i-
na invalidov, za katere v Talumu ni
bilo ve~ dela. Za~eli smo z vrtnarst-
vom, potem smo dejavnosti kr~ili oz.
{irili, kakor so se zadeve razvijale, kar
se je pokazalo za perspektivno. Za nas
je to vzgoja ro`.

Ko so se v letih 1991 in 1992 usta-
navljala podjetja v lasti Taluma, je
bil eden izmed glavnih ciljev, da
ve~ino prihodkov ustvarijo na trgu.
Med vsemi dru`bami v lasti Ta-
luma to v najve~ji meri uspeva prav
Revitalu.

Na{ cilj je bil od vsega za~etka, da ~im
ve~ prihodkov ustvarimo na trgu. V
zadnjih treh ali {tirih letih ve~ kot 50
odstotkov prihodkov dose`emo na
trgu. Kaj ve~ je te`ko dose~i, saj so
vedno ve~je zahteve po dvigu produk-
tivnosti, ni`jih cenah prodaje, vi{ji
kakovosti, in to ob manj{ih stro{kih, z
manj kadra. 

Za vami je obdobje velikih investi-
cijskih vlaganj. Kako velika je bila
pomo~ »mame«, se pravi Taluma?

^e ho~e{ konkurirati drugim na trgu,
se mora{ tudi razvijati in vlagati v
proizvodnjo, v dejavnost, ki je na trgu
najbolj perspektivna. V na{em primeru
je to bilo vrtnarstvo s poudarkom na
cvetli~arstvu, vzgoji ro`. Tu smo tudi
najve~ vlagali, se raz{irili na velikih
povr{inah z vsem potrebnim ogreva-
njem, zalivanjem, sen~enjem, z vsemi
proizvodnimi parametri, ki so potreb-
ni. ^e ho~e{ nastopati na trgu z drugi-
mi vrhunskimi proizvajalci, potem vse
to mora{ imeti. V na{i dejavnosti je

eden izmed ve~jih stro{kov energija,
zato smo investirali v gradnjo kot-
lovnice na biomaso z 1,5 MW mo~i in
ugotovili, da bomo letno za energijo
lahko prihranili 300 do 400  tiso~ ev-
rov pri zmerni ceni naftnih derivatov.
Odpadnega lesa je na dvori{~u Taluma
dovolj (vsaj 70 odstotkov), pa tudi v
okolici (~i{~enje gozdov). Pri tej
investiciji nam je zelo pomagal Talum
z vso strokovno pomo~jo, nadzori ...
Posebej se je anga`iral ~lan Uprave
Bojan @igman. Potem so tu {e  toplo-
vodi, saj se na{i objekti razprostirajo
na treh hektarjih. Za investicije smo
najeli kredite s poro{tvom Taluma.
Ra~unamo, da se bo investicija izpla-
~ala v sedmih letih in bomo nato `eli
sadove svojega dela. 

»Uprava je podpirala idejo 
o ustanovitvi invalidskih 
podjetij, v katerih bi zaposlili
sodelavce, ki niso bili ve~
sposobni delati v proizvodnji.
Tako je nastala tudi ideja o
podjetju Revital. Ker je bilo
delo v IC ute~eno kot na
teko~em traku in je bila
ideja o invalidskem podjetju
zanimiva, sem se odlo~il, 
da se preizkusim v 
podjetni{tvu. «
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Lahko  na kratko predstavi{ poslo-
vanje Revitala v prvih {estih mese-
cih leto{njega leta glede na to, da
je kriza vsesplo{na. Kako se to  ka-
`e pri vas in kak{ne so napovedi za
drugo polovico leta?

Prihodki so pribli`no tak{ni kot lansko
leto. Stro{ek dela je padel, padli so
stro{ki materialov, narasla je amorti-
zacija. Poslovali smo pozitivno. Za na-
prej imamo delo zagotovljeno, pogod-
be za opravljanje storitev z zunanjimi
izvajalci so podpisane. Ra~unamo, da
bomo proizvedli in prodali nekoliko
ve~ glede na to, da smo pove~ali kapa-
citete. Kriza se rahlo odra`a v tem, da
veliki kupci ne zakupijo veliko koli~in,
naro~ajo sproti, vse drugo pa bo
odvisno od tega, kako bodo prodajali.
Vse proizvodne kapacitete imamo
zasedene, rastlinjaki so polni. Seveda
je treba rastline najprej vzgojiti in jih
nato prodati. Lahko pa pridejo bolezni,
slabo vreme in ves trud je uni~en.  

Kriza se verjetno pozna tudi pri
va{em delu. Kako reagirajo va{i
kupci in kateri so najve~ji?

Cene na trgu so v bistvu ostale enake.
Bolj kot cena je pomembna kakovost,
ki jo zagotavlja{. Z velikimi verigami
imamo zelo dobre odnose. Na{a naj-
ve~ja kupca sta `e dolgo ~asa Obi
Slovenija in Obi Hrva{ka. Izziv {iritve
na Hrva{ko smo sprejeli, ker se je Obi
{iril na Hrva{ko in {tevilo centrov naj
bi se pove~alo s prvotnih 3 na 15. ^e
`e na za~etku nisi zraven, si odpisan.
^e bo na Hrva{kem 15 centrov, lahko
zgradimo skladi{~a za nadaljnjo dis-
tribucijo, bistveno zmanj{amo stro{ke
prevozov in kupcu zagotovimo hitrej{o
dobavo. Dogovarjamo se tudi za Obi

za Srbijo, ~eprav tam {e ni nobene
trgovine. Pomembno je, da si dolgo-
ro~no prisoten na raznih trgih. Velik
kupec je tudi Semenarna Ljubljana z
razvejano mre`o svojih trgovin, kjer
delamo veliko na podlagi kompen-
zacij. Med ve~jimi kupci je tudi Mer-
kur. Nekaj malega prodamo {e manj-
{im trgovinam, cvetli~arjem in na
drobno. 

Katere vrste vrtnin in ro` gojite v
najve~ji meri?

Artiklov je ve~ kot 100. Najve~ je bo-
`i~nih zvezd, in to 140.000. Vse sku-
paj je videti zelo preprosto, a v resnici
ni tako, saj lahko v trenutku vse ovene
in propade, ~e npr. zamudi{ eno samo
{kropljenje, ~e nisi pravi ~as opazil
bolezni. Ma~ehe imamo zunaj na
prostem, kar 300.000 sadik, a ~e pride
to~a ali velik naliv, nam lahko vse
uni~i. Krizantem lon~nic je okrog
50.000, ki so za{~itene z mre`niki pro-
ti to~i, in vse so `e vnaprej naro~ene,
prodane. Vse, kar je naro~eno, mora
biti kupcu tudi dobavljeno, ne glede
na to, kaj se nam zgodi. Veliko je
balkonskih ro` – vsi poznamo pelar-
gonije, razne ro`e za grede. To, kar
ima Evropa, imamo tudi mi. Ne ukvar-
jamo se z ro`ami, ki za rast potrebuje-
jo ve~ let, ni~ eksoti~nega ne vzga-
jamo. Manj kot 10.000 sadik ene vrste
se ne izpla~a vzgajati, ~e ho~emo za-
gotoviti za rastlino optimalne pogoje v
enem objektu. Vsako leto za~nemo
vzgajati kak{no novo rastlino ve~ in jo
ponudimo na trgu. Sadike vrtnin po-
trebujejo {e prav posebno nego.
Razmerje med ro`ami in  sadikami vrt-
nin je 80 proti 20 v korist ro`. Pri
vzgoji ro` se izpopolnjujemo in teh-

ni~no dopolnjujemo (sejalnik, sadilni
stroj …). ^e vse te stvari ima{, lahko
v kratkem ~asu naredi{ bistveno ve~ z
manj ljudmi. 

Spomladi ste imeli veliko dela in
te`av, tako da so na pomo~ prisko-
~ili zaposleni iz drugih delov Talu-
ma. 

Spomladi smo pove~ali proizvodnjo
za 40 odstotkov, imeli smo naro~ila, a
prodaja oz. sezona prodaje je zaradi
vremenskih razmer zaostajala za en
mesec. V zelo kratkem ~asu je bilo
treba transportirati ogromne koli~ine
ro`. Tega sami nismo bili zmo`ni rea-
lizirati, nekaj je bilo napak tudi v orga-
nizaciji. S problemom smo seznanili
upravo in zaposleni iz Taluma so nam
pri{li pomagat. Pokazali so zelo veliko
solidarnost, izjemno smo jim hvale`ni.
Pri{li so pomagat vsi, vodje DE in
slu`b in drugi delavci iz Taluma in
h~erinskih podjetij. Spomladi nas ~a-
ka podobna situacija, a upamo, da bo
vreme bolj{e in bo prodajna sezona
dalj{a. Logistika nam letos `al ni {la
tako, kot bi `eleli, a smo se veliko
nau~ili s pakiranjem.

Ali imate v na~rtu gojenje novih
vrst, s katerimi se do sedaj niste
ukvarjali?

S temi stvarmi se ne ukvarjamo, saj
vzgoja rastline na in{titutih traja nekaj
let. @e samo sprememba barve zahteva
ogromno dela, vlaganj. Tudi odpor-
nost na {kodljivce se razvija nekaj let.
Sre~ni smo, da znamo vzgajati rast-
line, ki se dobijo na trgu. Pri vzgoji
rastlin je pomembno, da se zna{ spo-
padati s su{o, vlago, {kodljivci, bolez-
nimi ... @e ena no~ s spremenjenimi
temperaturami lahko uni~i ves trud.

V katero smer bo {el va{ nadaljnji
razvoj?

To je vsekakor vzgoja ro`, saj imamo
18.000 m2 povr{in. ^e imamo na m2

posajeno eno ro`o manj, kot je stan-
dard, je to 18.000 ro` manj. Omejeni
smo s kapacitetami, ki jih imamo, in te
se trudimo optimalno izkoristiti.  
Obdr`ali ali celo raz{irili bomo storitve
vzdr`evanja okolja in ~i{~enja pros-
torov, ki nam prina{ajo velik del pri-
hodka. 
Opravljanje storitev drugih dejavnosti
pa je odvisno od Taluma. 

Kako zmore{ tak{en obseg dela?
Kdo ti v najve~ji meri pomaga?

Smo zelo dober tim. Delitev dela izha-
ja iz plana. Zelo natan~no vemo, kaj
bomo delali drugo leto. Vemo, kaj
nam je delalo izgubo, ~esa  ne bomo
ve~ gojili, ~emu bomo namenili ve~
pozornosti. Imam sre~o, da delam z
ljudmi, ki imajo znanje, ki se zavedajo
problemov, ki so pripravljeni delati.
Vsak dan se pogovarjamo, dogovar-
jamo, spremljamo stvari. Ko je sila,
vsi poprimemo za fizi~no delo. Tako
sedaj `e nekaj ~asa pomagamo vsi
zaposleni v Revitalu, ker je sedaj ~as
za presajanje ro`, ki jih bomo prodali
do marca naslednje leto (krizanteme,
bo`i~ne zvezde, ma~ehe in ciklame). V
zelo kratkem ~asu, v pribli`no mesecu
dni, moramo presaditi ve~ kot 600.000
sadik ro`. 

[e nekaj malega o tebi osebno. Je
Bar~ica po morju plava {e vedno
tvoja najljub{a pesem? 

V dru`ini smo vedno prepevali, pa naj
je bilo to doma ali v avtu. Ker sva bila
tudi midva sodelavca, prav dobro ve{,
da smo za rojstne dneve, razna
praznovanja vedno peli in da je bila
Bar~ica vedno moja najljub{a pesem.
Tudi v Revitalu imamo veliko dobrih
pevcev in si v~asih tudi zapojemo.
Zadnje ~ase bolj po tihem, a ko bodo
bolj{i ~asi, bomo zapeli bolj naglas.
Tudi petmese~nemu vnuku v~asih z
velikim veseljem zapojem kak{no
uspavanko. Kdor poje, dobro misli.
Sicer pa ve{, da pojem z du{o, ne pa s
posluhom.x

»Poslovali smo pozitivno. 
Za naprej imamo delo
zagotovljeno, pogodbe 
za opravljanje storitev z
zunanjimi izvajalci so 
podpisane. Ra~unamo, da
bomo proizvedli in prodali
nekoliko ve~ glede na to, da
smo pove~ali kapacitete.«
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Poleg drugih pregledov in komentar-
jev o dose`kih ob koncu prvega pollet-
ja objavljamo {e kratko poro~ilo o
{tevilnih obiskih v Talumu. 
Predvsem gre za ekskurzije razli~nih
{ol iz Slovenije in tujine ter za obiske
strokovnih ustanov in mnogih dru{tev.
Pri tem ne {tejemo neevidentiranih
posameznikov ali manj{ih skupin, ki
prihajajo poslovno. Obiskov je najve~
aprila, maja in junija. Letos smo
na{teli 862 obiskovalcev iz 24
razli~nih ustanov, kar je ve~ kot kdaj
doslej. 
Talum postaja vedno bolj zanimiv za
tak{ne in druga~ne raziskave, pred-
vsem zaradi razvitosti tehnologije,
poslovanja in organiziranosti sploh.

Tudi urejenost na{ega okolja, zlasti
umetnine, torej skulpture in slike, ki
krasijo park in notranjost poslopja,
govori o kulturi, ki se dotakne vsakega
obiskovalca. 
Pri tem je zelo pomembno, da smo za
obiske dobro pripravljeni, tehni~no
opremljeni in usposobljeni. To je
opazno `e ob sprejemu na recepciji, v
dvorani za predstavitve, pri oblekah in
za{~iti. Zaradi velikega {tevila obiskov
smo tudi posamezniki, ki smo
vklju~eni v organizacijo, vedno bolj
izpostavljeni in ~asovno s te`avo
uskladimo programe. [e vedno nosi
najve~je breme Slu`ba varstva pri
delu, ki mora pri tem sodelovati ali
celo samostojno voditi skupine po

obratih. Zato bi bilo morda prav, da bi
v prihodnje strokovne ekskurzije lo~ili
od ogledov, ki jih lahko opravimo na
manj obremenjujo~ na~in. 

Sode~ po mnenjih, tudi pisnih –
nekatera od njih smo `e objavili –, so
predstavitve Taluma zelo uspe{ne.x

Letos zaradi zni`anega obsega naro~il
Talumove proizvodne kapacitete v
ve~ini delovnih enot obratujejo precej
pod polno zmogljivostjo. Posledi~no
so skoraj vse proizvodne delovne
enote v poletnem obdobju lahko imele
kolektivne dopuste. Ustavitev proiz-
vodnih naprav je za DE Vzdr`evanje
obveza, da na njih opravimo nujna
vzdr`evalna dela.
Var~evalni ukrepi Taluma med drugim
narekujejo, da obseg zunanjih storitev
skr~imo na minimum, v ~im ve~ji meri

pa izkoristimo svoje razpolo`ljive vire.
Da smo planirani obseg del lahko
izvedli, smo bili julija prisiljeni za~as-
no ustaviti remont elektroliznih pe~i,
sodelavce pa prerazporediti v tiste
organizacijske enote, kjer se je obseg
del za~asno pove~al. Kakor smo
vzdr`evalci `e navajeni, smo dopuste v
~asu remontov izkoristili minimalno. V
nekaterih delovnih okoljih smo tudi
kori{~enje prostih ur iz 36-urnega
delovnega tedna prestavili na obdobje
po remontih. 

Najve~ vzdr`evalnih del smo v ~asu
remontov opravili v DE Rondelice, DE
Gnetne zlitine in DE Ulitki, manj pa v
DE Izparilniki, DE Livarske zlitine ter
DE Anode. Najve~ji poseg smo izvedli
na pe~i S6, saj smo na osnovi sprem-
ljanja stanja ognjeodporne obzidave
skupaj s proizvodnjo spoznali, da je
sanacija nujno potrebna.
Ugotavljam, da smo vsa remontna
dela kon~ali uspe{no, tako s strokov-

nega kakor tudi ekonomskega in orga-
nizacijskega vidika. Proizvodne napra-
ve so po kolektivnih dopustih brez
ve~jih te`av ponovno za~ele delovati.
Ob tej prilo`nosti se moram zahvaliti
vsem sodelavcem DE Vzdr`evanje za
razumevanje, trud in po`rtvovalnost,
proizvodnim delovnim enotam pa za
konstruktivno sodelovanje.x

Remonti v izrednih
razmerah poslovanja

VZDR@EVANJE

Livarna gnetnih zlitin

Obiskovalci

MAG. MIHAEL HAMER[AK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Letos rekordno
{tevilo ekskurzij

OBISKI

IVO ERCEGOVI]
FOTO: EDO CIBULA
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Ko se po avtocesti od slovensko-
hrva{ke meje pripelje{ tam nekje do
Matuljev nad Opatijo, zagleda{ morje.
In vedno se spomnim potovanj na
morje, ko smo bili {e otroci. Takrat
smo po ve~ini potovali z avtobusi.
Vedno smo bili `e skoraj trepetajo~e
vznemirjeni od pri~akovanja, da bomo
videli morje. In glavni je bil tisti, ki ga
je prvi zagledal. 

Taka navada nam je, se mi zdi, vsem
ostala {e danes. Vedno tisti, ki prvi za-
gleda tisto veliko modro vodo, vzklik-
ne: »Glej, morje!«
Nad Opatijo in nato po vzhodni obali
Istre mimo Ike, I}i}ev, Lovrana, Mo{-
~enice in naprej se ponavadi vozimo v
dokaj zgodnjih urah. Toda ko smo se z
zgornje ceste za~eli spu{~ati proti
Brestovi, kjer le`i pristani{~e za trajek-
te, ki te potem odpeljejo v Porozino na
Cres, je sonce `e mo~no pripekalo. In
seveda nikakor ni bilo pri~akovati, da
bomo kar tako »od prve« pri{li na tra-
jekt. Ko smo se ustavili sredi hriba, je
bila kolona dolga `e kar kak kilometer.
^e bi se kaj takega zgodilo na primer
pred kakim tunelom na avtocesti, bi
bili seveda vsi jezni in nervozni. Tukaj
pa … Dopust. In to spada zraven. No-
bene vznemirjenosti. Nobene jeze. No-
bene slabe volje. In kaj hitro smo
opravili prvi nakup, ko smo od nekega
{tudenta kupili knji`ico z zgo{~enko o
Istri.
Ko pa je trajekt odplul iz pristani{~a in
ko nas je zajel tisti zna~ilni veter z
vonjem po morju in se je Brestova
vedno bolj oddaljevala, je po~itni{ko
vzdu{je za~elo hitro rasti.
Potem pa vo`nja v koloni ~ez Cres na
Lo{inj, ki je kar dolgo trajala, in kon~-
no Nerezine. 
Talum ima v Nerezinah {tiri po~itni{ke
hi{ice in eno stanovanje. Vse skupaj je
nastalo tam nekje sredi sedemdesetih
let. Celotno naselje ima (upam, da so
podatki to~ni) 426 po~itni{kih stano-

vanj. Upravlja ga Po~itni{ka skupnost
Kr{ko. 
Pred dvema letoma je imela skupnost
velike te`ave s hrva{kimi in{pektorji.
Oktobra 2007 je hrva{ka in{pekcija
zape~atila naselje Bu~anje in vpra{lji-
va je bila naslednja sezona. Najprej je
zaprla restavracijo v turisti~nem kom-
pleksu (ki je {e do danes niso ponov-
no odprli). Nato je zape~atila celotno
naselje in prepovedala obratovanje.
Hi{ice in stanovanja niso imeli kate-
gorizacije, samo ~etrtina zemlji{~ je
bila vpisana v zemlji{ko knjigo in
manjkala so gradbena in uporabna do-
voljena. Po~itni{ka skupnost je bojda
imela tudi preko milijona evrov nepo-
ravnanih davkov na dobi~ek za obdob-
je zadnjih treh let.

Ni mi uspelo izvedeti, kako so stvari
potekale kasneje. Zapisano je bilo le,
da naj bi pomagali lastniki hi{ic z
dokapitalizacijo 1000 evrov na le`i{~e.
Vklju~ila naj bi se tudi kr{ka ob~ina
kot solatnik naselja. Opazili smo lahko
tudi modre table s po tremi zvezdicami
na hi{icah, kar pomeni, da je bila
opravljena kategorizacija. O~itno pa
naselje spet nemoteno ali vsaj brez
ve~jih te`av deluje.
Posledica vsega omenjenega so tudi
ob~utno vi{je cene letovanja.
Ne glede na vse pa je v Bu~anjih {e
vedno lepo, prijetno in spro{~ujo~e.
[e vedno je v naselju majhna trgovina,
trafika s skoraj vsemi slovenskimi
~asopisi in revijami, bar v borovem
gozdu in {e vedno je kakih dvajset mi-
nut hoje do Nerezin. Tudi nudisti~na
pla`a je {e tam. Na{e po~itni{ke hi{ice
in stanovanje so bili prenovljeni leta

2005. Letos te~e – se mi zdi – `e ~etrta
sezona, odkar se je to zgodilo.
Prenova je po mojem mnenju v celoti
uspela. Hi{ice so ene najlep{ih v
naselju, ~eprav se prenove nismo lotili
tako vehementno kot nekateri drugi, ki
so dogradili, pregradili, raz{irili svoje
hi{ice `e prek meja dobrega okusa.
Na{e so {e vedno videti preproste, so
pa zelo premi{ljeno, lepo, predvsem
pa zelo uporabno preurejene. Tisti, ki
ste tam letovali, to `e veste. In mislim,
da se lahko strinjate z menoj.
Po~itnice so pa~ vedno take, kakr{ne
si naredi{. Plava{, se son~i{, bere{,
spi{, pono~uje{, raziskuje{ … Le`a-
nje na pla`i z mo`gani na off. Manjkala
je le ~ivava na stra`i. Jaz sem letos
predvsem posedal v senci in bral. Pa

tudi veliko spal. Klimatska naprava pri
36 stopinjah vro~ine pa~ naredi svoje.
Porjavela ko`a pa tako in tako ni ve~ v
modi.
Nerezine so majhno mestece, kjer tako
reko~ nima{ kaj videti. Nimajo kakih
posebnih znamenitosti. So pa zelo pri-
jeten kraj. No ja, ne smemo pozabiti
okoli 500 m visokega hriba Televrin,
na katerem se, ~e se seveda navdu{u-
jete nad planinarjenjem, da pre`iveti
super planinski dopoldan, s prekras-
nim razgledom z vrha na vse strani
Kvarnerja. 
Zdi se mi, da mestece najbolj za`ivi
zve~er, {e posebej v ~asu Nerezinskih
prireditev. Ve~ina tega ve~ernega `iv-
ljenja se dogaja na trgu , ki se mu re~e
Studenac. Na tem trgu je prakti~no
vse. Trije gostinski lokali, pekarna,
po{ta, trafika. Blizu je mesnica pa {e
ena pekarna in cel kup majhnih trgo-

Nerezine – Lo{inj –
Cres

REPORTA@A
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vinic. Tudi hotel je zelo blizu. No ja,
vse je zelo blizu. Nerezine premorejo
tudi svojo marino in v zalivu pred njo
{e nekak{no popravljalnico bark,
~olnov in drugih plovil.
Zve~er se torej na trgu zbere staro in
mlado. Otroci »rolajo« in tekajo po
asfaltu, med njimi pa se sprehajajo
njihovi star{i in vsi drugi. Trg je,
skratka, nabito poln. Seveda so po-
navadi zasedeni tudi vsi stoli po lokalih
in ljudje sedijo po zidovih ograj in
~akajo, da bo kdo od{el in sprostil
mizo ali vsaj stol. 
Program obi~ajno izvajajo kar doma~i
folkloristi. Klapa in folklorna skupina
»Studenac«. Pa tudi zabavna glasba
se sli{i z odra. Nekega ve~era so
nastopili celo ju`noameri{ki Indijanci,

ki v teh poletnih mesecih potujejo po
jadranski obali in predstavljajo svojo
glasbo, predvsem pa prodajajo zgo{-
~enke ter indijanske ogrlice in zapest-
nice. 
Tako je zve~er. Lepa pa so tudi jutra,
ko po nakupu sede{ v gostilno Mornar

in si naro~i{ kavico, pa mogo~e {e
kako »lozo« zraven. 
V~asih na Hrva{kem ~lovek do`ivi tudi
kako neprijetnost. Tokrat se to ni zgo-
dilo. Meni so se zdeli vsi zelo prijazni,
posebej mesar, ki nam je prodajal
~evap~i~e. Tudi trgovci so kar dobro
prena{ali besede, kot sta »hleb« ali
»kafa«. Saj veste. V~asih se je `e zgo-
dilo, da so rekli, da hleba pa nimajo.
Toda prepri~an sem, da v Nerezinah
nikoli.
Cres in Lo{inj sta lepa otoka. Zelena.
Mene je navdu{ila zgodovina. Ptuj je
najstarej{e mesto v Sloveniji. Toda ti
otoki so bili naseljeni `e {tiristo let
prej. 
Se spomnite velike ladje Liburnija, ki
{e danes pluje med Reko, Splitom in

Dubrovnikom? Ime je dobila po
Liburnih, plemenu, ki je prvo naselilo
majhno mestece Osor, ki le`i na
sti~i{~u otokov Cres in Lo{inj. @e
nekajkrat sem se peljal mimo tega
mesteca. Seveda mi ni nikoli pri{lo na
misel, da bi se tam ustavil in si ga

ogledal. Letos pa. Z `eno sva se spre-
hodila po njem in bila nemalo pre-
sene~ena. Prijetno seveda. 
Oblast se je v mestu in tudi na otokih
venomer spreminjala. Po Liburnih je
oblast prevzelo Zahodno rimsko cesar-
stvo in kasneje Vzhodno z Bizancem
na ~elu. Slovanska plemena so za~ela
prodirati na otoke `e v za~etku 7. sto-
letja. Hrva{ka je imela svojo dr`avo `e
ob koncu 9. stoletja pod knezom
Branimirjem. Leta 841 so mesto osvo-
jili in po`gali Saraceni. Okoli leta 1000
so Benetke postale vodilna sila na
Jadranu in zasedle so vzhodno jadran-
sko obalo. S tem so prevzele tudi
oblast nad otoki. Tako je ostalo, z
manj{imi prekinitvami, vse do konca
18. stoletja. Pod vladavino Bene~anov

se otoki niso kaj dosti spreminjali,
~eprav sta se oba Lo{inja, Veli in Mali,
razvijala v trgovska in ladjarska centra.
[ele s prihodom Napoleona sta leta
1806 postala samostojni mesti. Nato
so si Francozi in Avstrijci nekaj ~asa
podajali oblast nad otoki, nakar so jo
za naslednjih 100 let prevzeli Avstrijci.
Pod Avstro-Ogrsko je Istra skupaj z
otoki imela parlamentarno avtonomi-
jo. Po prvi svetovni vojni so Hrvati
iskali sre~o v prvi Jugoslaviji, toda
otoki so pripadli Italijanom. [ele po
drugi vojni so bili, v sklopu druge
Jugoslavije, priklju~eni Hrva{ki, po
letu 1990 pa so postali sestavni del
samostojne dr`ave Hrva{ke.
Osor je tudi izredno kulturno mesto.
Vsako poletje tam potekajo glasbeni
ve~eri – »Osorske glasbene ve~eri«.
Zato je mesto tudi »posuto« s kipi in
reliefi, posve~enimi glasbi in glas-

benikom. Nikjer {e nisem videl toliko
kipov na tako majhnem prostoru. Tudi
arheolo{ka zbirka, ki pri~a o tem, da se
je tam resni~no veliko dogajalo, je
bogata. Pa nekaj manj{ih restavracij
ter lepo obnovljenih hi{ic in to je to.
Vsi poznamo premi~ni most, ki
povezuje otoka Cres in Lo{inj. In ko
sva ravno pri{la z ogleda mesteca, so
most obrnili v smeri urnega kazalca in
barke in ~olni so za~eli pluti po kanalu
najprej iz smeri Lo{inja v Osorski zaliv
in naprej v smeri Istre ali na odprto
morje. V Osorskem zalivu so medtem
~akale barke, ki so potem odplule proti
Lo{inju. Ljudje smo stali na robu
kanala in gledali. Otroci so mahali lju-
dem na barkah, ki so kar nekako pozi-
rali. Ja, nekatere barke so bile res

»prave«. In ko boste kdaj potovali tam
mimo, se ustavite in si to oglejte. ^e
ne druga~e, ko boste obti~ali v koloni.
Se spla~a. Ta »mimoplov« bark je
zares zanimiv.x
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Najbolj{e 
fotografije
tega meseca

FOTOGRAFSKA STRAN

Labodi na Dravi. Foto: Zdravko [tumperger. [umik. Foto: Vinko Fi{travec.

Idila v [vici. Foto: Boris Knez. Varen pristan. Foto: Marko Drobni~.
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MMiimmoo  ssttooppaammoo,,  nnee  ddaa  bbii  vviiddeellii,,  ddaa
ccvveettiiccaa  vvppiijjee  oodd  bboollee~~iinnee,,  kkeerr  ssii  `̀eellii
ppoogglleeddaa  nnaassee,,  ddaa  ppoonneevv  ~~aakkaa  nnaa{{
jjuuttrraannjjii  ppoozzddrraavv,,  ddaa  ssoonnccee  ppoottrreebbuujjee
nnaa{{oo  ppoommoo~~,,  ddaa  bbii  oossttaalloo  nnaa  nneebbuu,,  iinn
ddaa  nnaass  jjee  zzeemmlljjaa  pprroossiillaa,,  nnaajj  ssee  jjii
ppoommaaggaammoo  vvrrtteettii..  ((MMiigguueell  SSeerrrraannoo))
Skoraj ne mine teden, da nas ne bi
pretresle novice o naravni katastrofi, ki
je opusto{ila naravo in `ive`. ^love{t-
vo se nekako navaja na novonastale
razmere in zdi se, da postajamo
apati~ni za tragedije, ki se vrstijo kot
nekak{ni {portni dogodki, ki potrebu-
jejo navija~e, tekmovalce in zmagoval-
ca. A kaj, ~e ~lovek ne more zmagati v
tej bitki?
Spominjam se tistega dne in zdi se, da
bi ga lahko opisala tako slikovito, da
bi se bralec naje`il in ponovno podo-
`ivel vse, na kar `eli pozabiti. Morda
mi bo kdo o~ital, da tema~ne téme
niso primerne za ~as, ki se obeta. Kdaj
bo primeren ~as? ^as nikoli ni bil bolj
primeren, a ~love{tvo se mora zamis-
liti, ali morda ni `e prepozno in je na-
rava `e naredila obra~un na{ih dolgov
ter na~rtuje sodni dan, ko bo izginilo
vse, za kar se spla~a dihati, se smejati
in `iveti.
Kako je videti sodni dan? Dravska
ni`ina je obdana z gri~i, hribi, ki obje-
majo neskon~no ravnino, kjer si je
narava ustvarila svoja plju~a, ki jih je
~lovek v `elji za pridelkom sr~il na
minimum … Ponekod je svet zaradi
njiv tako raven, da postane oko zbega-
no, saj se nima na kaj ujeti. Kot da bi
gledal v nebo brez oblakov in bi se
pogled izgubil v neskon~nosti … In
tega dne je vrag na hrib~ke poveznil

svojo peklensko pokrovko. Na nebu so
temni oblaki in ne najde{ koti~ka, kjer
bi zasa~il kak{en drobec modrega
neba. Samo gosta tema~na ~rnina, ki
jo neusmiljeni veter razna{a gor in dol
po nebu. Drevesa se neutrudno prik-
lanjajo zemlji v neusmiljenem boju z
vetrom, ki odna{a listje nekam nevar-
no pod nebo. Ljudje smo v velikem

hudi~evem kotlu s pokrovko in vsak
ko{~ek telesa lahko ~uti pritisk narave.
Kot da bi se `elela skriti ~im bli`e k
zemlji, da je peklenski obet dneva ne
bi dosegel in razcefral na ko{~ke. In
nenadoma vse obstane. Niti sapice.
Kot da bi vrag vdihnil zrak in bi v pros-
toru nastal vakuum. Oglu{ujo~a ti{ina,
ki vedno napoveduje prihod ne~esa

grozovitega. @e stari ljudje so poznali
rek, da za zati{jem prihaja prekletstvo.
Nekak{no cikli~no nihanje `ivljenja, ki
da slutiti, da je preve~ dobrega
nevarno, ker za dobrim skoraj vedno
lahko pri~akujemo nekaj slabega.
Srake se opogumijo in kriki parajo
nebo … @ivali ~utijo to, kar ~lovek
prezre. Srake so vedele.
Zdaj dih v hudi~evih ustih zledeni in
strela razpara nebo, da se poka`e krva-
va sled. Nebo spremeni barvo o~i in
podobno je barvi sirupa proti ka{lju.
Strupeno vijoli~no z blagim okusom
jagod, ki sili na bruhanje. Ljudje se
zaprejo za debele zidove svojih domov
v veri, da jih ni~ ne more dose~i. Po-
tem za~ne trkati po vratih. In ker ni
odgovora, trka mo~neje … Ledeni
orehi grmijo po strehah, oknih na{ih
domov. S svojo mo~jo razbijajo na{e
domove, mi pa samo ~akamo, kdaj bo
mimo, kdaj bo mimo … V svojih
glavah ocenjujemo materialno {kodo.
V bistvu nam ni mar za drevesa, ki se
parajo na dvoje, ni nam mar za razce-
frane ro`e in ranjene `ivali. Komu 
mar … Mar nam je za {tevilke, za ev-
re. Vse je treba pretopiti v evre. ^e
drevesa in cvetovi ne bi imeli svoje
vrednosti v {tevilki, komu bi bilo mar?
In zunaj ne neha grmeti …
Starci se zatekajo k molitvi. Za zaprti-
mi o~mi trepetajo nad vodo, ki si utira
pot pod dvignjenimi stre{niki skrom-
nih domov. Sirena tuli. Sosedov pes
neutrudno laja. Strah ga je. Strele
parajo nebo. Zemlja si po~asi `e
obla~i spalno srajco z zlatimi zvezda-
mi, ki se danes spet ne bodo videle.
Koliko ~asa bomo lahko {e opazovali
njeno zvezdnato spalno srajco in se
~udili neskon~nemu vzorcu simetrije?
Kdo bi vedel! Ko dan zazeha, se vrag
naveli~a. Torej zeh ne gre samo po lju-
deh … Neha grmeti, ledeni orehi se
po~asi topijo na razgreti in ranjeni
zemlji … Svet obmiruje v spokojnos-
ti no~i … Vse je tako, kot da ne bi bi-
lo pokrovke in kotla in grmenja. [e
malo, in narava bo umaknila vse doka-
ze o svoji krivdi. Ostalo bo samo opu-
sto{enje, ki si ga zjutraj ne bomo upali
pogledati v obli~je. Samo da bo jutro
pri{lo. To ni sodni dan, to je samo prvi
opomin pred rube`em narave. A sodni
dan prihaja, da poravna svoje ra~une.
Rube`niki so vedno neusmiljeni.x

Dan, ko nam bo narava sodila

KOLUMNA

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: IVO ERCEGOVI]
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Sonja Rojko je pri{la v Talum 26. mar-
ca 2007 in `e odhaja v pokoj. Kako je
to mogo~e, se boste vpra{ali? Vedeti
je treba, da je tudi zgodba DE Ulitki
dokaj kratka in da so tam prvi~ v zgo-
dovini Taluma za~ele v proizvodnji de-
lati tudi `enske. Za razliko od Sonje
Ulitki nadaljujejo svojo pot, saj se je
delo tam {ele dobro za~elo. Sonja je
pri{la k nam v skupini prvih `ensk v
svojih poznih letih zaradi tragi~nih
okoli{~in v dru`ini.  
@ivljenje se ji je obrnilo, ko je ostala
brez mo`a, s katerim sta imela obrt, ki
je ni mogla opravljati sama in je bila
zato prisiljena iskati delo drugje. Z
osnovnim poklicem trgovke ni {lo,
zato je delala, kar se je ponujalo. Ko se
je do{olala za negovalko starej{ih, je
nekaj ~asa delala v ptujskem domu za
upokojence. @ivljenje jo je nau~ilo, da
lahko dela vse. Ker je prilagodljiva, ji
kljub letom prihod v DE Ulitki ni pred-
stavljal nobenih te`av. Z neverjetnim
veseljem je sprejela delo v me{ani
skupini in prav temu pripisuje velik
pomen: »Mo{ki in `enske so med
sabo zelo druga~ni in ~utim to pozi-
tivno privla~nost med nami. V~asih
kdo re~e, da mo{ki niso za noben
rabo, da od njih ni pomo~i, kar sploh
ni res. V `ivljenju je tako, da kolikor
da{, toliko tudi dobi{ nazaj. @enske
delamo vse razen te`kih livarni{kih
del. Tukaj se po~utim zelo dobro in
sem ponosna, da sem do~akala »pen-
zijo« kot delavka. V{e~ mi je tudi, da

vodstvo organizira piknike in druga
sre~anja z delavci. Vedno sem zaupala
vsakemu veselju in sem se ~udila lju-
dem, ki se nanj niso odzivali. 
Ob odhodu se `elim zahvaliti vsem za
vse, kar sem do`ivela. Sporo~ila bi
tudi, da naj ljudje poka`ejo ve~ volje
do `ivljenja. Z veselim obrazom je vse
la`je.«
Ob njenem odhodu smo zaprosili
vodjo DE Ulitki MMiirraannaa  PPuurrggaa za kraj{o
izjavo:
Gospa Sonja je pri{la v DE Ulitki {e
pred menoj. Ob neki prilo`nosti sva se
pogovarjala, da je to njena prva slu`ba
v kak{nem podjetju, da so jo pa~ `iv-
ljenjske okoli{~ine prisilile, da se
zaposli, in da je zelo vesela, da je
sploh dobila to mo`nost. Na za~etku
sem mislil, da bo te`ko opravljala
tak{no dinami~no in naporno delo, pa
moram re~i, da je bila vsaki~, ko sem
jo videl pri delu, popolnoma pri stvari
in zmeraj nasmejana. Slednje je odli-
ka, po kateri jo poznamo vsi sodelav-
ci. Resni~no je stalno dobre volje in
pozitivno razmi{lja. [e nazadnje, ko se
je `e pri{la poslovit, se je zanimala za
naro~ila in prihodnost na{e delovne
enote. Ko sem ji povedal o na{ih
planih, so se ji o~i kar svetile in pri-
pomnila je, da si res sr~no `eli, da
nam uspe, ter dodala, da ji {e kar ni za
upokojitev in bi {e ostala pri nas.
Tudi mi `elimo, da ji uspe, da ostane
tako ~ila in nasmejana pri novih
izzivih, ki so sedaj pred njo.x

Z veselim obrazom 
je vse la`je

UPOKOJITEV

IVO ERCEGOVI]
FOTO: IVO ERCEGOVI]

Sonja Rojko
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Naj vam predstavimo Andreja Brumna,
ki  je med nami {ele od oktobra lani.
Dela v Nabavni slu`bi kot nabavni re-
ferent, in kot ka`e, se je v svojem odno-
su do dela in sodelavcev zelo obnesel,
vendar o tem kdaj drugi~. Namen tega
zapisa je ~isto nekaj drugega, nekaj
nevsakdanjega: balonarstvo. Ko so
nas pred kratkim nad Ptujem spet
razveselili na svojem balonarskem
prazniku, smo izvedeli, da je Andrej
pri tem zelo aktiven. Njegova glavna
naloga  je delo v zemeljski ekipi. Sam
jo  imenuje »podnpersonal« in se je
prijazno odzval pro{nji, da nam na
kratko pove ve~ o tem. Na naslednjih
straneh smo tem fotogeni~nim »pti-
cam brez kril« posvetili tudi  fotore-
porta`o. Poglejmo.

AAnnddrreejj  BBrruummeenn:: Sem ~lan balonar-
skega dru{tva Pegaz iz Maribora, kjer
smo leta 1987 sami se{ili svoj prvi
toplozra~ni balon. Sedaj imamo v
dru{tvu tri balone, enega za dva potni-
ka, drugega za tri, najve~ji mavri~nih
barv pa ima prostornino 6000 m3 in
lahko ponese v zrak osem potnikov. 
V zemeljski ekipi pomagam postaviti
balon, s spremljevalnim vozilom sle-
dim let, da sem ~im prej na mestu
pristanka, in potem sodelujem tudi pri
pospravljanju balona. Kot observer,
neke vrste sodnik, se od leta 1999
udele`ujem evropskih in svetovnih
prvenstev. To je enkratna mo`nost za
spoznavanje raznih de`el ter prijetnih
in skromnih ljudi s celega sveta. Ker v
tem {portu ni velikih nagrad in ker si
ve~ino stro{kov za udele`bo na takih
tekmovanjih krijemo sami, se najdemo
skupaj le ljudje, ki imamo ta {port
radi. V bolj{ih ~asih smo balonarji ~as
pred tekmovanjem ali po njem radi
izkoristili tudi za potovanje po de`eli,

kjer je bila tekma. Na potovanjih se
med seboj dostikrat tudi obiskujemo.
^eprav sem Maribor~an, svoje goste
skoraj vedno pripeljem na ogled Ptuja
in okolice, ~e je ~as karnevala, pa tudi
v Markovce. 
Zadnji  konec tedna v juliju je v Ter-
mah Ptuj potekal  13. balonarski praz-
nik z najdalj{o tradicijo v Sloveniji. V
dnevih od ~etrtka do nedelje so nebo
nad Termami, Ptujem in okolico po-
lep{ali pisani toplozra~ni baloni. Na
poletih je sodelovalo le 16 balonov od
25 ali 30, koliko jih je bilo prej{nja
leta. Zaradi finan~ne krize ni bilo tujih
balonarjev iz Avstrije, s ^e{ke, Mad-
`arske in iz Nem~ije. Balonarski klub
Ptuj in Terme Ptuj poleg poletov orga-
nizirata tudi razli~ne zanimive dejav-
nosti med jutranjim in poznopopol-
danskim poletom. 

Vse se za~ne zgodaj zjutraj. To~enje
plina je ob petih, sestanek pred pole-
tom ob 6. uri, poletimo pa obi~ajno
pred  7. uro. Jutranji poleti so na Ptuju
obi~ajno v smeri severovzhoda, tako
da lahko lepoto balonov najprej
opazujemo v ogledalu, ki ga predstav-
lja Drava, ki se je v~asih s ko{aro
balona tudi dotaknemo. Ob 7. uri nas
pri~akajo jutranji zvonovi, ki dajo
poseben ~ar preletu lepega starega
mestnega jedra. Potniki, ki plujejo z
balonom, lahko u`ivajo, ker se vse
dogaja zelo mirno in po~asi, pogled
pa jim razkriva lepote pokrajine z
drugega zornega kota. Za opazovalce
in fotografe balonov so najlep{i pogle-
di z mostu za pe{ce, kjer ptujsko jeze-
ro nudi enkratno ogledalo balonom,
ptujskemu gradu in celi ptujski veduti.
Zadnjih deset dni v avgustu se bom
udele`il evropskega balonarskega
prvenstva v Franciji v kraju Brissac
Quince, ki le`i pribli`no 300 kilo-
metrov zahodno od Pariza. Na tek-
movanju, na katerem bo sodelovalo
nekaj ve~ kot 80 balonov, od tega
{tirje iz Slovenije, bom sodeloval kot
observer. Vsak dan bom dodeljen
drugi ekipi; zapisoval bom njene
podatke o ~asih in pozicijah poleta,
samega leta in pristanka. Glavna nalo-
ga pa je opazovanje na~ina metanja
ozna~evalnikov (markerjev) in merje-
nje razdalje od padlega ozna~evalnika

do dolo~enega cilja. Na tekmovanju
lahko pilot observerja povabi na let,
sicer pa sledi balonu v spremljeval-
nem vozilu. Upam, da bom ve~krat
poletel nad lepo francosko pokrajino. 
Balonarstvo in Talum imata kar nekaj
skupnega. Prva stvar je lahkotnost, ki
je zna~ilna tako za aluminij kot za
balon. Z gretjem zraka v kupoli posta-
ja ta la`ji od okolice in s tem lahko
toplozra~ni balon za~ne dviganje in
letenje. Balonarstvo praznuje svoj
rojstni dan na isti dan kot Talum,
samo da je 171 let starej{e. Za za~etek
balonarstva se {teje 21. november
1783. Tedaj je kralj Ludvik XIV. na
Elizejskih poljanah v Parizu odklonil
povabilo na prvi polet in to
preizku{njo prepustil zaporniku iz
Bastilje. Ta zapornik pa je `e bil obso-
jen na dosmrtno je~o, izbrisan iz vseh
evidenc, torej je bil Nih~e. ^e bi
pre`ivel let, mu je bila obljubljena
svoboda. No, let je pre`ivel. Poleg
tega je po uspe{nem 20-minutnem
poletu dobil ~astni naziv barona. To
tradicijo negujemo v zelo podobnih
verzijah povsod po svetu. Ljudje, ki
prvi~ poletijo z balonom, morajo po
poletu pri krstu med drugim priznati
tudi, da so bili Nih~eti, in pridobijo
~astni naziv barona z imenom po
mestu pristanka. 
Na koncu pa en lep balonarski poz-
drav: »Z mehkimi pristanki!«x

Baloni so fotogeni~ni

BALONARSTVO

IVO ERCEGOVI]
FOTO: ARHIV

Andrej Brumen
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Baloni

FOTO: ARHIV DRU[TVA PEGAZ

FOTOREPORTA@A
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Za ve~no zaprti pogled
in vse bogastvo neizre~enih besed
si odnesel v ti{ine svet.

Zahvala

Bole~a je resnica, da se je nenadoma
za vedno ustavilo plemenito srce
na{ega ljubljenega mo`a, atija, brata
in delavca Silkema
[tefana Petka

iz Stogovcev 16 a,
Ptujska Gora.

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorod-
nikom, sosedom, prijateljem, znancem
in sodelavcem podjetij Silkem in
Talum, O[ Markovci, ERS[G iz
Ljubljane in sindikatu Silkema, ki ste
ga v tako velikem {tevilu pospremili na
njegovi zadnji poti, darovali cvetje,
sve~e in nam izrekli ustno in pisno
so`alje. Posebna hvala godbi na piha-

la Talum za zaigrane `alostinke, g.
[vaganu za zaigrano Ti{ino, pevcem
za odpete `alostinke ter ge. Hedviki za
ganljive besede slovesa.

Vsem iskrena hvala.

@alujo~i: `ena Marija, h~erka Jasmina,
sinova Milan in Primo` ter preostalo
sorodstvo

Neurje v Talumu

OKOLJE

FOTO: IVO ERCEGOVI],,
MILAN KRU[I^

Hrast Akacija

Ponikovalnik pri normalnem de`evju Ponikovalnik po neurju
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SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: CITRAL – TEKO^INA, KI DI[I PO LIMONI, BUSCEMI –
AMERI[KI FILMSKI IGRALEC (STEVE, 1957), ERMAKOV – RUSKI MEDNARO-
DNI [AHOVSKI MOJSTER (JEVGENIJ, 1965), KAINTZ – AVSTRIJSKI
NOGOMETA[ (BERND, 1980), STUPAR – SLOVENSKI IGRALEC (RAJKO),

HA[I[INI – ASASINI, MUSLIMANSKA SEKTA IZMAILCEV.

KRI@ANKA
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Zadnjo stran sta pripravila Bo{tjan Sagadin in Darko Ferlinc


